
29.9.2024 – Rodinná neděle – Bůh vidí každý náš čin
Čtení: 1. Mojžíš. 4,1-16; Žid. 11,4

Písně: Lauda to si; Kdo je králem džungle; Pán Bůh mě slyší; 
Davaj pozor malé oko; Když satan na tebe útočí; Ty jsi nám sebe dal

Malé opakování a pak pokračování v lekcích podle NŠ.

1. Adam s Evou si s radostí prohlíželi svého malého chlapečka. Bylo to 
úplně první  miminko,  které se kdy narodilo.  Určitě zkoumali  ta drobná 
ouška a prstíčky na rukou i na nohou., Budeme mu říkat Kain," řekla Eva, a 
Adam  s  tím  souhlasil  Za  nějakou  dobu  se  jim  narodilo  druhé  dítě. 
Pojmenovali ho Ábel. Adam a Eva rádi sledovali, jak Kain a Abel rostou, 
pozorovali jejich první krůčky, poslouchali, jak se učí mluvit... Když děti 
trochu povyrostly, možná škemraly „Povídejte nám o zahradě Eden." „A 
miluje nás Pán Bůh teď?" zeptali se možná chlapci. Z toho, co je nám 
známo, Adam a Eva asi vysvětlovali: „Ano. Ačkoli si to nezasloužíme, Pán 
Bůh je k nám laskavý. Ukázal nám způsob, jak nám může být odpuštěno. 
Když budeme litovat svých hříchů, a zabijeme zvíře, tj. necháme vylít jeho 
krev, pak nám Bůh odpustí. Je velice důležité, abyste si to zapamatovali. 
Dokonce už tisíce let před příchodem Krista Pán Bůh poukázal na jedinou 
cestu, jak k Němu přijít. Umírající zvíře bylo předobrazem toho, co udělá 
Boží Syn. Nemůžeme se k Bohu přiblížit kvůli naším hříchům. Ale Ježiš 
Kristus, Boží Syn, nehřešil. Přišel z nebe. Žil dokonalý život, a pak zemřel 
na kříži na místě hříšníků jako já nebo ty. Byla prolita Jeho vzácná krev, 
která má moc odstranit naše hříchy. Ale Ježiš dnes žije – vstal z mrtvých! 
On sám je jediný, kdo tě může přivést zpět k Bohu. To je Boží cesta; a 
neexistuje jiný způsob, jak se k Němu dostat. Je velice důležité, aby sis to 
pamatoval, právě tak jako měli Kain a Ábel pamatovat na obětování zvířat.

2.  Kain ani  Abel  nikdy nechodili  do školy.  Vyučovali  je rodiče.  Učili  se 
obdělávat půdu. Učili se pracovat. Pomáhali vytrhávat plevel, a mnohokrát 
se zpotili a unavili ještě dlouho předtím, než byla práce hotová. Ale Adam 
ani Eva nemuseli své chlapce učit, jak se hádat nebo neposlouchat. Dělali 
špatné věci, aniž by se to učili, protože se narodili jako hříšníci, pro které je 
přirozenější Pána Boha neposlouchat než Ho poslouchat. A zrovna tak je to 
se mnou i s tebou. Zjišťuješ, že je velice snadné zalhat, aby ses dostal z 
potíží. Je to jednoduché myslet si o učiteli něco špatného. Velice rychle 
ztrácíš nervy a rozkřikneš se. Tyto špatné věci, které Bible nazývá hříchem, 
ti nedovolí přiblížit se k Bohu. Musíš mít odpuštěny hříchy – nebo s Ním 
nikdy nebudeš žit. Bůh je ten jediný, kdo rozhoduje o tom, jak k Němu 



mohou hříšníci přijít. Ty i já musíme k Bohu přijít Jeho cestou. A to platilo i 
pro Kaina a Abela.

3. Když byli chlapci o něco starší, Kain rád poznával věci, které rostou... 
rostliny, zeleninu, květiny, ovoce. Vytrhával plevel a tvrdě pracoval, aby 
získal dobrou úrodu. Rád cítil na svých rukou dotek měkké hlíny, když s ní 
pracoval, sázel, okopával a hrabal. Byl hrdý na nádherné rostliny, stromy a 
vynikající plodiny, které vypěstoval. Bible říká: „Kain se stal zemědělcem." 
Abel měl raději  zvířata než rostliny a stromy. Zvláště miloval ovečky a 
jehňátka. Chránil je před nebezpečím, vodil je na pastvu a k vodě. Bible 
říká: „Ábel se stal pastýřem ovcí.“  Jak jsme však viděli, tito dva chlapci byli 
hříšní. Začali přemýšlet o tom, jak to vypadá mezi nimi a Bohem. Jejich 
hřích je však od Boha odděloval. Něco se s tím muselo udělat. Od Adama a 
Evy se dověděli jediný možný způsob, jedinou cestu, jak přistoupit k Bohu a 
získat odpuštění. Byla to smrt zvířete na jejich místě, při kterém se prolila 
krev, protože „bez vyliti krve není odpuštění“ (Židům 9,22). To je Boží cesta.

4.  Půjdou po této  cestě? Ábel  šel  ke  svým ovečkám a pozorně si  je 
prohlížel. Vybral úplně tu nejlepší, zabil ji a nechal vytéct její krev. Přitom 
věřil, že mu Bůh jeho hříchy odpustí. Bible nám říká, že věřil v Boha (Židům 
11,4). Přistupoval k Bohu způsobem, který Bůh označil za nejlepší. Jak byl 
moudrý! Bůh chce, abys i ty poznal, že k Němu musíš také přijít Jeho 
cestou. Ta už dnes nevede přes zabíjeni zvířat. Přijít k Bohu můžeš jedině 
skrze Ježíše Krista. V Bibli  se Mu říká, Beránek Boží". Bůh dal svého 
jediného Syna, aby byl tou poslední obětí za hřích, a to jednou provždy. 
Ježiš Kristus zemřel za všechny hříchy na kříži. Dal svou vzácnou krev pro 
naše odpuštění. Musíš se chtít odvrátit od svého hříchu, uvěřit, že Ježiš 
Kristus byl obětí za tvoje hříchy, a poprosit Pána Ježíše, aby ti odpustil. To 
je jediná cesta k Bohu. Pokud jsi přišel k Bohu skrze Pána Ježíše, měl bys 
Mu každý den děkovat, že ti tvoje hříchy odpustil a že Mu patříš. Pokud 
nepřijdeš k Bohu Jeho cestou, nemůžeš se k Němu vůbec nikdy dostat. 
Ábel přišel k Bohu Jeho cestou. Udělá to jeho bratr také tak? Kain se díval 
na všechno přece nic lepšího. Jsem, co vypěstoval, na ovoce a zeleninu, 
na které byl tak hrdý. Možná si myslel: „Nemůže být už si jistý, že Bůh bude 
mít radost. Určitě mě přijme vždyť to, co dělám, je velice dobré. Ale to nebyl 
způsob, který Pán Bůh požadoval. Možná jsi jako Kain – máš své vlastní 
představy, jak tě Bůh má přijmout a odpustit ti. Možná si myslíš: Budu se 
snažit být dobrý. Beztak jsem lepší než většina lidi v naší třídě." Nehledě na 
to, jak jsi dobrý, pořád jsi hříšník. Snaha nikdy s Bohem neusmíří. Toto není 
Jeho cesta – ta vede skrze Ježíše Krista. být dobrý tě Třeba si myslíš: 
„Modlím se, chodím ke svatému přijímání a do kostela." Ale tyto věcí tě 



samy o sobě k Pánu Bohu nepřivedou; cesta k Bohu vede skrze Ježíše 
Krista.  Nebo ti někdo možná řekl: „Vždyť jsi ještě dítě, Bůh tě určitě do 
nebe pustí." Bible říká, že od té doby, co ses narodil, se stavíš proti Bohu 
(Římanům 3,23; 5,18). Ještě sice nejsi dospělý, ale i pro tebe platí, že 
musíš jít Boží cestou, a ta vede skrze Ježíše Krista. Pokoušíš se přijít k 
Bohu raději po svém než Boží cestou, stejně jako to dělal Kain? Jak se Pán 
Bůh díval na rozdílné oběti Kaina a Ábela? Bůh dal zcela jasně najevo, co 
si o tom mysli. Bible říká, že přijal Ábela a jeho oběť zvířete. Pán Bůh 
Ábelovi odpustil. Jak musel být Abel vděčný a šťastný! Můžeš být jako on – 
mít odpuštěny své hříchy a být přijat samotným Bohem. Uvěř, že Ježíš 
Kristus prolil svou krev a zemřel jako oběť za tvoje hříchy; spolehni se na to, 
že ti odpustí. Pokud to uděláš, pak tě Bůh přijme, tvůj vztah s Ním bude v 
pořádku. Možná si říkáš: „Ano, chci být takový, ale nevím, jak to udělat." 
Pokud je to tak, po skončení dnešního setkání bych ti to rád vice vysvětlil z 
Bible. Až ostatní odejdou, zůstaň tam, kde sedíš. Já tak budu vědět, že si 
se mnou chceš vztah s Bohem, jako to udělal Abel.

5. Nicméně, Kain nebyl ani šťastný, ani vděčný. Bůh dal zřetelně najevo, že 
nepřijímá  Kaina  ani  Jeho  oběť.  Jeho  oběť  nebyla  taková,  jakou  Bůh 
přikázal. Kainovo srdce a život byly plné hříchu a Kain nebyl ochoten se od 
něho odvrátit Nechtěl přistupovat k Bohu Jeho cestou. Je smutné, že i ty 
můžeš být jako Kain. Snažíš se být dobrý, modlíš se a chodíš do sboru. 
Nespoléháš však na to, že je to jedině Ježiš Kristus, kdo ti odpouští. Je 
třeba, aby sis byl naprosto jistý, že tě Bůh takto nepřijme. Musíš k Němu 
totiž přijít Jeho cestou. Bůh na tohle nezmění svůj názor. Vždycky stojí za 
tím, co říká. A tak odmítl Kaina a jeho oběť. Kain na svého bratra žárlil a 
rozzlobil se na Boha. Jeho tvář se zachmuřila. „Proč jsi tak rozhněvaný, 
Kaine?" zeptal se Bůh. „Proč se tak mračíš? Pokud budeš dělat to, co je 
správné,  příjmu  i  tebe.  Právě  teď  se  hřích  přikrčil  jako  divoké  zvíře, 
připravené tě dostat.  Po které cestě se vydáš?" Bůh dal Kainovi další 
příležitost. Jak je laskavý! Kterou cestou se Kain vydal, Boží nebo svou? Je 
smutné, že Kainovi zůstal ve tváři rozhněvaný pohled a v jeho srdci žárlivé 
myšlenky. Odmítl přinést oběť zvířete. Neměl víru v Boha. Je tady dnes 
nějaký chlapec nebo děvče, ke kterému Bůh znovu mluví? Vzpomínáš si na 
tu chvíli, kdy jsi měl přijít k Ježíši Kristu a spolehnout se na to, že odstraní 
tvůj hřích? Tenkrát jsi to však neudělal. A dnes jsi v úplně ve stejné situaci. 
Ve svém srdci víš, že musíš uvěřit v Ježíše Krista: On je tou jedinou cestou 
k Bohu. Bůh byl k tobě velice laskavý, i když sis to nezasloužil. Uvěř v 
Ježíše Krista, udělej to dnes. Bible říká: „Nyní je den spásy" (2. Korintským 
6,2). Nebud' jako Kain, který odmítl Boži dobrotu.



Uplynulo mnoho dní.  Oba bratři  pokračovali  ve své práci,  ale Kain byl 
rozhodnutý získat si  to svoje na svém bratrovi  zpět.  Jednoho dne byli 
společně na poli a Kain provedl hroznou věc – svého bratra zabil. Ozvala 
se temná rána, jak Ábelovo tělo dopadlo na zem. Jeho krev se vylila a 
zbarvila zem do červena. Kain si možná myslel:  „Jsme tu sami. Nikdo 
neviděl, co jsem udělal." Ale mýlil se. Bůh viděl, a Bůh promluvil.
5. „Kaine, kde je tvůj bratr Abel?"
„Nevím,"  lhal  Kain“  „Mám snad svého bratra hlídat?" Bůh samozřejmě 
věděl o všem, co se stalo, ale dával Kainovi ještě jednu šanci vyznat svůj 
hřích a odvrátit se od něj. Ale Kain odmítal Boži laskavost, nechtěl přijít k 
Bohu Jeho cestou. Bůh znovu promluvil. „Kaine, cos to učinil? Ze země ke 
mně křičí prolitá krev tvého bratra. Tato země, která přijala jeho krev, už 
déle nebude tvým přítelem. Nebudeš moci vypěstovat nádherné ovoce a 
zeleninu. Všechna namáhavá práce ti od nynějška přinese pouze málo 
ovoce  a  nevelkou  úrodu.  Nebudeš  mít  kde  bydlet,  budeš  štvancem." 
Zasloužil si Kain tento trest? Ano. Boží trest je vždycky spravedlivý. Pokud 
odmítáš přijít k Bohu Jeho cestou, pak musíš být také potrestán za svůj 
hřích. Bůh ti nikdy nedovolí být v Jeho přítomnosti. Copak nevidíš, jak je 
důležité získat odpuštění, tak, jak to On sám určil, a přijít k Bohu Jeho 
cestou?
Kain to pošetile odmítl. Když uslyšel, co se mu stane, vylekal se a začal se 
litovat. „Můj trest je příliš velký," kňoural. „Budu se toulat po zemi, lidé 
poznají, kdo jsem, a zabijí mě." „Ochráním tě před tím," řekl Bůh. „Označím 
tě znamením, takže lidé poznají, že jsi Kain. Také jim dám poznat, že pokud 
tě  zabijí,  budou  potrestáni  sedmkrát."  Bůh  stále  prokazoval  Kainovi 
milosrdenství. Ale následující slova Bible jsou velice smutná: „Kain odešel 
od tváře Hospodinovy." Opustil také svého otce a matku a šel do vzdálené 
země zvané Nód. Tam žil úplně sám. Rozhodl se dobře? Ne! Odmítl přijít k 
Bohu Jeho cestou, a tak byl daleko od Boha, stále plný hříchu. Nebud' jako 
Kain! Pokud ses pokoušel přijít k Bohu jinými cestami než tou Jeho, odvrať 
se od nich. Spolehni se na Ježíše Krista. Zrovna tam, kde sedíš, řekni Mu 
ve svém srdci: „Pane Ježíši, Ty jsi ta jediná cesta k Bohu. Vím, že ses 
obětoval na kříži kvůli mým hříchům. Prosím, odpusť mi a dej můj vztah s 
Bohem do pořádku." To je Boží cesta. Bůh ti odpustí a přijme tě stejně jako 
Ábela.

Požehnaný čas bez závisti a hněvivosti Š. Marosz


